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COMMITTEE MEETING
Thursday, Octobar 9, 1975

United Stataes Sanata:
Salect Committse to Study Governmental
Operations With Respact to
Governmental Activities,
Washington, D. C.

The Committes met, pursuant to notice, at 4:00 o'clock

i P-m. in Room 407, Tha Capitol, the Houorahlae Frank Church,

Chairman of ths Committea, prasiding.
Preaseant: Senators Church (prasiding), “ondale, Huddleston,
Hart of Colorado, Bakur, Goldwatasr, Mathias and Schweiker.

Also prasent: Frederick A. 0. Schwarz, Chief Counsal:

v Curtis R, Smothers, Minority Counsel: Charlas Kirbow, Fredarick

I Baron and Rhett Dawson, Professional Staff Mambers.
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The Chairman. Woula you plesse take the oath?
Do you solsmnly swear that all the testimony that you will

give in this proceeding will be the truth, the whole truth,

and nothing but the truth, so help you God?

Mr. Tweedy. I do.
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TESTIMONY OF BRONSON TWEEDY
The Chairman.. Would you pleass state

Mr. Tweady. Bronson Tweedy.

raone (Sses JOFT

The Chairman. Mr. Baron, ara vyou qoing to commence the
quastioning?
Mr., Baron. Mr. Twaady, are You awars that you have the
counsal?
Mr. Twaady. I am.
Mr. Baron. You are appsaring voluntarily today without

counsgel?

Mr. Twaady. I am.
Mr. Baron. Are you also aware that vou have the right

at any -point to cease answerina quéstions in ordsr to consul®

a0 R PAUL

with counsel?

Mr. Tweedy. I am.

Mr. Baron. Are vou finally aware that all of vour Congti-
tutional rights are intact bafore tha Committes, including vour
Fifth Amendment rights?

Mr. Tweadv, I am.

Mr. Haron. Mr. Tweady, the Committes has baen informed thav

we hava gone over your testimony on tha Lumumba c&se in sonfw

§ detail i two sassions, one today when vou raviewed soms Jdocu

ments that ws ohtained aince your filrst examination. And 1
would like to bagin by reading a nuotatien from your first

. examiratior hefore you had saen thesu documents.
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At page 30 of the: trensoript of your examination on ;
|

Septembar 9th, I would like to ask you whather today's review of |

Prone {Ards 202) 544-6000

documents has changaed your answar to this quastion. At that
tima I asked you: "Do you have any knowladge of a messengsr
from CIA Headﬁuartors having co g0 to the Congo to provide tha
Chief of B8taticn in the Congo with instructiona to carry out
the assassination of Lumumba 1f possible, ‘and also provide him
with the tools to carry out such an assaaalnatioh, namely
polisone and medical equipment for administering them?®

You said, "No, I do not.”

Later on in your testimony of that sama session when you

P warwe asked vour op#nion as to the truth of testimony we had

-

recalved from Dr. Gottllab -- excuse me, from tha Chief of
i -

——

WABD B FAUL

- -

\ Station, who was in Leopoldville at that time, about a visir

- ——

that he received from Dr. Gottliab, whera the Chief of Statiorn

testified that he received poison and instructions from{Dr.

—_——

i, Gottlieb, when asked your opinion about the truth ahout the
. - ) .
tustimony of the Chief of Station, vou responded that "Thare
is nothing in my sxperience with the Agency that would resllw
bear O that point whataocever.” And that wasa at page 19 in
your trauscript:
Have your answars to theose two duestions changed in liaht
your review of the documents toray?

Mr. Tweady. [ heve not hal a chance to raad tha transcrivey

of my first testimony. As you know, [ startaed raading it this
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morning but did not get a chance to get through i¢, Thare saamsg
to be something incomplete with that uﬁawur of mine, however, l
there 18 no question in reading the documents that I riad'this
morning, which I had not seen in the batter part of Eiffeen
yYears, that a man did go out from Headquarters and was providad
with matarial which You mentionad and had a discussion along
these linaes with the Chief of Station.

lla did not, howavar, g0 out with instructions to the Chief
of Station without furthar referance to Headquarters to set
about assanginating Lumumba.

Mr. Baron. In your answara that we hava just ravigwpd in

your first examination, you indicatad that You had no knowl edag

P

. . A
of a mission by br. Gottliub to tha Congo and that thera was

-

-
nothing in your experience in the Agancy that would really bear

on the question whather such a misgion was undertaken or what

the charactar of it was.

Has the reviaw of ths documents today rafreshed vour
racollection to asome substantial degraese?

Mr. Tweedy. Wha* T was certainly trying to say the firse

time, and I repeat it, I gsald T ha? no recollaction of {iir,
———t

—t
eremmr

fottlieb goina to tha Congo, but 1f the Chief of Station saic

-

" he was thara, I was Perfectly prapared to belivve the Chief o*

Statiorn.

I have row reviewed thase Aocuments, I recall the clircum-

| 8tances in which thesa thinas occurred, and there's no questiorn
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that Dr. Gottlieb went to the Congo,

A

I was merely telling you, at that tima, what I could

reamember, and there was an awful 1ot that I did not and do not.

Mr. Baron. To move to tha period when you wara Chief of
the Africa Division and Richard Bissell was DDOP in the sumrar
of 1960, did you have convaersations with Richard Bissel!l where
the subject of thae assassination of Lumumba arcaes?

Mr. Twagdy. Yas, I did., 1In fact, the first convarsation,
as I racall i¢, that I aver had on the subject.was ons he
initiated with ma, and,)an 1 thln# 1 told you, T do not recall

exactly what was said, but thara was no quastion ahout {t but

" what Mr. Bissaell was saying to ma was that thare was agraamant.

policy agreamant in Washington, that Lumumba must bas removaed
from the position of control &and influenca in the Congo or that
the Congo was going to be in sarious trouble and thus Africa,
at that atage of its development; and that among the possihil-
ities of that elimination was indead assassination.

In terms of the detail of that conversation with Mr. fissell,
I really cannot go any further than that. This certainly was
the aiast of it.

Mr. Barorn. Was Mr. Bissell any mora specific .at any poi:t
with you abou* tha policy level whare the considaration to
4ssassinate Lumumha had hesan mardle?

“r. Tweady. No, sir. Tha most authoritative statement u:

that was a cable that went out to tha fiald from the Niractor,
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Mr. Dhlles, which implied to me there was policy agreement in

Washington. When I say policy agreement in Washington, I cannot

f

be more specific because I naver knaw any more specificity.:

Fhvane {res FOT) 3444000

Howsvar, it was parfactly clear that the Agancy felt that it
had some sort of policy consensus in Washington about the need
for the removal of Lumumba. When [ say ramoval, I mazn by
whatuver means: this does not necassarily have ¢to ba confined
to assassination, a political way of deing 1t, or anything

| else.

My, Baron. It did not excluds assassination?

Mr. Twaady. No, indeed it did not.
Mr. Baron. You are referring to tha cabla of August I8+th

from Allen Nullas to the Chilef of Station in the Congo. Ilad

WARD & FAuL

you seen that cable shortly aftar it was sant?

Mr. Tweedy. T suspect, again I cannot ba sura, I suspect
that I saw it whean it went out. At this point, I could not
ovan tell you. On instructions, I might ever have draftasi it,
this saams odd. might have done, or ha? a hand in draftinn
it, I do not know. It was basically Mr. Dulles' cable expras-
sing to the Station the ¢yopx of authority that he had to pass
such a massage to the fiald, [ cartainly would have szen it
on it8 way out.

Mr. Baror. When vou spoke to Mr. Nissell, eithser in thu
first talk or in any subsasquent talxs --

Tha Chairman. Whera is this cahlae?

TOP SECRET
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Baron. Tab 2 in the Senator's packat.
Chairmen. Thank you.

Mr. Raron. In your talks with Mr. nissell, whera the
subj-rct: of the assassination of Lumumba was raisad in any
fashion, did Mr. Bissell mova from this .general information
to you that the subject had bsen opened at very high lavels
to asking you to procesd to sxplors means to getting access to
tumumba for ths purpose of assassinating him?

Mr. Tweedy. Tha purpose of his conversation with me was
to inltiate correspondence with thas Station for them to explore
with Headquarters the posaibility of this, that is assassina-

tion, or indeed any other means of| ramoving Lumumba trom power.

In othar words, the purnosa of the| exercise was to tall the
Station what Headcuarters had in mind, civing it soma idea of
the policy background of {t, and than to have the Station

start reviewing possibilitias, assets, and discussing tham with
Headquarters ir detazil in the same way *hat wa would with anvy
overation, whether it was as sensitive as this, or less so.

I+ was, in other words, the initiation of quite normal
operetional dialogus hatwean leadguartars and the field, apart
from the fact that it was an unusual suhbject.

Mr. Baron. At soma noint after the seriss of conversations

with Richard Bissell, did vou have a conversation with Sirdnay

N

GOttli:b:ﬁbOht a mission that ha was to underteks in tha

Lo .

Conqa?
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Mr. Tweady. fI was certainly reminded of that in this

correspondeance, as I think I %old you in tha first ipstancs.

-3 .

If Gottlieb want to the Congo, there is no question that I would

! have sssn him bafore he went., This traffic makes it parfactly

clear that I did. The actual content of that conversation is
no more clear to me now &8 i8 revealed in this cable traffic.
On the othar hand, I do think that iz ths gist of {t.

Mr. Baron. You are ruferring to the cable that appears in
Tab 3, a cable'of;Septamber 19th that you signad and Richard
Bissaell signad and dispatchad to tha Chiaf of Station in

Luopoldville telling him thatJSid‘from Paris, a man who would

—dan,

announce himself as 51id from Paris, would be coming scon to

-~ -

| Laopoldvills to explain an assignment to the Chief of Station.

Mr. Twesdy. That 1is correct.

o

The Chairmnn.-tsid;from Paris hainqg Dr. Gottlieh?,
AL ST 4 . !

Mr. Twaady. Yas, sir,

Mr. Baron. . As wa discussed earliar today, you do have

" & recollsction of setting up a specially rastricted channel of

commuunication by this cable which would hold all communications
on this opuration to the wyas only of the Chief of Station.
is that correct? -

HMr. Tweedy. IYes. This was done immediatelv aftar my

first fdiscussion with Mr. Pissell.

Mr. Bdaropn. DO vOou ramembher any instauCe Whara Mr. fiassel]

" asked you to spudkfto Dr. Gottlieb aad give him this asaigument?

- :
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Mr. Tweady. No, I do not. My assumption would be that

he would have had - the firat convarsation with Dr. Gottlieb and

Frone (Aras 207) M44-S000

quite routinely have said, now you talk to Mr. Twaedy, Chiaf of

the Division, bafore you go out.

Mr. Baron. Would you assume in thids normal course of

operations in the DDP at that poeint you would have spoken to

Blesell before you spoka tot@ottlieb)about this mission?

Mr. Tweedy. Inevitably, I think, I thinki@ottlia@jwas in

e——

-~ i

. . o
offact sent by Mr. Bilssell. He was not sant by me. far. Gottlieb,

I think!iDr. Gottliaé\wns, at that tima, an assistant to Mr.
[ e
pissall. He was not my asaistant. I would not have sent him.

Mr. Baron. AsS bast you can recall, what instructicna 4id

you give to 'Dr. Gottllénghen’yéu‘met with him?
- e _ P,

Mr. Twsedy. This is very general, but 1 think it c¢overs

4
F]
*
L
4
<]
L
«
1]

it: to assist the Chiwef of Station in his oparational planninn
for this particular purposa.
My. Baron. Would that plannina havae included plannina for

the assassination of Lumumba?

i

Mr. Tweadv. Specificallv, I do not think‘nff—hott?ieh {

would have beapn there to discuss Constitutional means of over-
throw of Lumumba. Ila was there for one purpcse only. ilg wds

2 tachnleisn. He had this material with him. ils was thus

ro act, as T think, a technical advisor on thase mattars to

the Chief of Station. 1 do not thirn¥ he was to bs2 thare as d

geunwral opsrational advisor. That was not within his competanc:,

TOP SECRET




his training, or anvything elsa. It would not have hean his
spaigumant. i

Mr. Baron. What did you tall;Qr. Gottlieb about the source

L

of authority for this mission?
Mr. Tweedy. I am not sure I told him anything. I assumasd
that cama through Mr. Bissell.

Mr. Daron. I will raeprasent to you, as 1 did sarlier today,

‘

that Dr. Gottlieb testifisd that in his convarsation with vou
“——-—w )

you indicated to him that you were giving him this miesion on

i the authority of Richard Bissell.
Would that bhe coasistent with the way vou oparated at that
time?

Mr. Tweedy. Yes. The only thing that is wrong there is

-
2
-
»
F]
=)
[ 1
]
13

the usw of the varb -- I was not sending him to the Coengo. He
routinely checked, probably on Mr. Gimsell's iunstructiona, with
ma, Chief of the Africa Division. He had already besn given
. nis marching orders to go to the Conqc by Mr. Rissell, not by
Me .
S
Mr. Baron. You would assume thatjidr. Tottlieb had a
h - )

geparate copnversdtion with Richard Bissell, where Richard Riss=!l
told him, it is time for vou to qo to the Conqo and deliver a
lethal material and a caertai, set of instructions to the Chiet
of Station.

Mr. Tweedy. | cannot assuma what was said in such a

couversation, but thati?g. Qottlleb'talkad'to Mr. Bisasall baefor-

Cali |
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he want to the Congo i3 without question. I do not know what i
i

.was sald. I assume the genaral outlgnou of the purposes of

v

Prond (Al 207} SA4-BO00

him going to the Congo were discussad, and I would be discussing
i them with him in greater detail.

Mr. Baron. Turnlng to Tab & of the Senator's books, I'm
raefarring to a cable va:r;viawod this morning issued on
Septembar f?th by the Chiaf of Station and sent to you, Eyes

Only, at the CIA Headquarters whare the Chief of Statlos indi-

" catus that he contactad Gottliasb on the 26th of Seaptembaer and

[
’ .

thay wers on the same wavelangth.
Mr. Twaady. Which one is this?
Mr. Baron. This should be marked number 6.

Mr. Tweady. Oh, yes, axcuse ma.

l
2
<
.
L]
]
&
«
]

Mr. Baron. It begins, "Iden Raf contacted 26 Saptembar.”

In this cable, the Chief of Station indicatws that ha had had

| two talks withiDr. Gottliszb. He and}nr. fiottlieb had bean

- -

- considaring a l;st of possibilities as follows.

In paragraph 3|at the bottom of the next paga, the Chiaf
of Station says, "Plan procead on basis priority as listed
abtve unless instructad to contrary.”

And paragqraph A on tha first page was Chief of Station's
to;r priority plan which related to racalling a cartain adent

from Stanleyville and havina him taka rafuga with Nia Proshar.

The cable continuss,” "would thus act as irside man to hrush uo

ra
Jdetails to razor a«dae.”

SECRET




Having raviewed this cable early this morning, is i¢ your
understanding, Mr. Tweedy, that Big Brother refsrs to Lumumba?

Mr. Tweedy. Yas, I do.

Mr. Bar&n. That this was a report from the Chiasf of
Station to yoursslf informing you that the top priority plan woufd
be to recall an agent from Stanlayville aﬁd ask that agent to
infiltrate the entourage of Lumumba where he could assesa tha

possibility for polsoning Lumumba, would that be your under-

standing?

k]

Mr. Twaedy. Fvsntually, whan & number of othar stepa had

| takea placa baforew and thay would, for axampla, have included
" a discussion hetwaaen the Chiaf of Station and this aagsent which

" would have mades clwmar to tha adent what this was all about.

4
]
<
[

4
]
[
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At this stage, he had no idea of lt, and ocur saries of

, exploratory cables between Laopoldville and Headguarters
| o) oL
outlining the dagruae —Yisihotroffa‘is his rame ——'?éhotroﬁﬁakﬂ-jh

access to the entourags, what ha-found cut and whethar any of
this basically bore on the fesasibitity of tha oparation.
Yr. Bareon. This was one of a sarlas of cables whara the

Chiaf of Station was reporting oa his attanmpt of findine means

[ e T o

of access to lLumumba for the purpose of nmoisoning him?

Mr. Twasdy. Throudhout this whela period, the activity of
thae Chief of Station in corraspondaence with Headaquartars was
exploratory.

My, Naron. Wha+t wag buinag axnlorad wes the means of access

TOP SECRET




to Lumumba for ths purpose of assassinating him?

Mr. Twsady. That wae ons Of the things that was baing

explored. The other thing explored and constantly undar review

was the whole situation of Lumumba and were thers othar alter-

a
o
|

I
i
% nativas., That does not appear inm this particular cable: it
,appsars in cthers.

Mr. Baron. Turninq now to Tab 9 of thae Senator's books,

i ¢his is the cabla of October 7 which you received in the Fyas

Oonly channel from the Chief of Station which indicated that

ﬁGottliub had dapnrted from Leopoldville for Amarica on the

f sth of October, and it says: "View expiration date his

A PauL

" materials. However laft certain items of continuing uasefulness.

" Guthman® -- which-is a pssudonym for the Chief of Station whom

oA

" wa have besn calling liadgeman -- "futhman plans continued
i try implement op.”
Doas that indicate that you received a report from the
Chief of Station that he would continue to trv to implamant

1 "]
this operation against Lumumba even aftar Gottlieb had left
~ :

the Congo?
My, Tweady. He would centinue to axplore the poessibilitics

of this operation and continue to report to Headquartars. That

ig all that this maans.

1t dous not mean with the disappearance oEfGottlieb hn

would try te pull off the onaration without further rafarence

to Headguarters. Tt just means a continuation deaplte the

TOP SECRET
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disappearance of Gottlieb' and his materials that tha Chief of
Station would cohtinua to'exnmina the possibilities of carryinna i
this out.

Mr. Daron. HHe was to continue, in your mind, st least up
until the point whers he had determined there was a feasible
means of assassinating Lumumba?

Would that bs correct?

Mr. Tweaedy. I would put it more broadly than that. I
would say that he was to continue to explore it to destermine
whether or not there was a feasibla means. !ia parfactly wall
could coma to the ;cnclusiOn that with the hardasi work in the
world that he could sSew no way to do it.' That would have bsen
a parfactly acceptable conclusion to Hesadquartars, bacause a
decision would-havg to be made professionally.

Mr. Baron. Turninag to Tab 12 of the Senator's books, thevc
is a cable that you sant in this Fyas Only channel to the Chief
of Station on Octoher 1%th, which is thea waek ufterqu. Cottlié@j
had left the Congo,. In this cable, you are saying, you ara ‘ .
refarring first of ail to aucther cabla 5§n£ on the sama dav
that‘was not sent through the Fyas Only chennsl, and then-

resssuring this Chief of Station that . which 1is a

pscudonym for Lumumba, is it not?

Mr. Twoedy., It is.
0L :

R )
r. Rarou. That'mﬁﬁROAK was still a stumbling block and
{ 9P,

‘that it was lncreasingly apparent that all studying Conao

TOP SECRET
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situation closely and his disposition ~gpontanacusly becomas

number one consideration.”

In the ascond paragraph, you told ths Chief of Station:

Phone | Aras 207) 5448-G0080

"Raiss above so you ara not confused by any apparent duplicatlior,”
raeferring to the cothar cables. "This channel remains for

spacific purpose you discuss with colleaqua also remaing highast
priority.”

1 S
Was the colleaque that vou ware refarring tolDr. Gottliab?

ki e e e Ehge.

Mr. Twaady. Without douht.

Mr. Daron. What did you mean by disposition spontansous).?
Mr. TWaaedy. The Taglish of tha+ cable, as ! mentioned
morning, is absolutaly annalling.

What I am actually saying is, wharevar vou talk to pesopla

2
»
4
[}
L3
«
3

like wa did with the French, as [ mentioned in the nsxt ssntena-
i or anyone is studving the situation in Africa, they all came
‘up with the same conclusion, that thare was to be no solution
. to the Congo with Lumumba still Iin power,or in & nosition of
overcoming it.
Mr, Baron. 7o summarize what we dilscussad this mornineda,
) despite the suries of cables and the indicaticor hare that
Lumumba's disposition snontanesusly was the numher one considor-
i ation and highest priority. You are still maintaining that
the Chief of Stetio: was not amnowarad to g0 throuqh with
assasSsination without checkina back with !laadaouvartaerg?

“r., Tweedy. That s corract.

TOP SECRET
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Mr. Baron. I have no further questions at this point.

{(Whereupon, Senator Church left the hsaring room,)

?anﬂtor Goldwater. Mr., Tweedy, how long did you serve
with the CIA?

Mr. Tweady. I started with CIG on the lat of May, 1947 and
served until March, 1973.

Senator Goldwater. You have had experience with intelii-

gence gaéharinq agenciaes all around tha world, 1 assume, or

i most of tham?

Mr. Twaady. A considerable numbar, ves, air.

Senator Soldwater. Is it common practice in intalligance
agancies such as the CIA for a lot of people to know about
eavarything that is going on, or am I right in assuming that
there are many things that you do in the intelligence fisld,
particularly ;ha covert fimld, that the man sitting next to you
may know pnothing about. Is that corract?

Mr. Tweedy. That is correct, sir. Compartmantation was
very hesavy in CIA. Thare were a freat many thinas goina on that
I nevar kuaw dnvéhinq about and do not know to this davy.

Sunator foldwatar. Is tﬁat not in vour exparlance the
most successful form of iuntuwllioence nathering? Ts that the
Hritish practice?

Mr. '"™weady. Tha only way that you can run an intellinaenc-
organization, in my viaw, is internally.

Senator Goldwatar. You have heean with the CIA actuallwy
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since bafors itg-concoption. I wapt to ask you, and of your g
axparience, what you think as a professional of tha men in ths :
CIA, men and women? ’

Mr. Twaedy. 1 came away from & caresr in intelligance in
March of '73 with rather strong convictions. 1 might preface
my ramarks hars in answar to your question, Ssnator, by saying
! was in intelligance during the War, I was in Naval Intelli-
gance. This was not 055, but I was in intallicgence. It mlso
determined me, if tha circumstances parmitted, to make a
carser of intelliganca aftar tha War, and after the difficulty
of making the right contacts and do on anrnd so forth, svantuall-
it worked and 1 sanent & career in CIA.

I have two very strond impressinns of that axpariancs.

Oue of tham has to do with my colleaqgues, the pmrsonnel of the
Agency, who I found to he a rumarkably talaented aroup. The
sccond was, and it was something that I think all of us wers
basically proud of, the eaprit de corps was a+ a vary hiqgh
leval and resulting from esprit de corps, as it usually doas,
disciplinse was aqually of a veryv high leval, and it came guite
Laturelly, this was not a matter that hed to be (nculcsted cnl
bBeater: inte junior officers, it came «qui+:z naturally bacause
this was quite clearly ths wav thae orqani~arion was run, and
basically, we were proud of it.

1 have never redretted for a szcond my carear, and { am

vary vroud of it and my azsociations.
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Ssnator Goldwater. Are you still close to tha membars of
tha CIA, your old frienda?

Mr. Tweedy. Obviously I have a grsat many friesnds who are
8till sarving. This is incresasingly not the case as retirements
are catching up with my collasagues, but I do keep abrsast of
Agency affairs to the extent I can. I do not attempt to inter-
fars with them. At thelr request, I did a consultation job in
the Agency thils summer. It's the first ¢ime I was askad *c do
it. I was very glad to do it. I found it interesting,

stimulating, T was glad to be back. I Ao not necassarily

Fxpectto do it again. Mowevaer, if they askad me, I would Lf

i

I thought 1 could he of any help.

Senator Goldwatar. Have you ever known of any actions
or activitias %0 be taken in a precipitous manner in the CIA?
Mr. Tweady. That is a vary broad question, Senator.

not quite sure how to answer it.

As in every organization, 1 have cusrtainly ‘seen decisions

- taken and actions implemented that might have been hattar

considered. This includes me, and there are a4 numbar of thinas
that profassgionally I would have done different 1F I had bheen
gifted with the hindsight T have now.

But on the whole, T would say the mark of the Agency was
not irruaEOnsibility.

Sanator (oldwater., I askad that, hacause the attack on

the CIA {8 probably tha atronmest T have saan in my lifa in
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politics, and I cannot follow the idsa that such a serigus
undsertaking -as an assassination, regardless of who tha target

might ba, would bea & subjesct that would ba dreamad up in the

! lockar room at some lowar leavel. Those decisions and other

|1 covert decisions, in my opinion, have to atart somaplacs, and

they do not start at tha bottom.

Mr. Twaedy. I would agree with you, sir. My cxpariunce.
in thias particular case -~ the only one of its kind that I have
evar had any experience with -- indicate exactly what you say.
1 navar falt at any time that I was operating in & policy
vacuum. | naver had the impression that any of my seniors
falt that they were sither.

J Senator Goldwatwr. That is all the quastions I havae.

Senator Huddleston. 1 just have a faw questions.

What is your concept of the term higher or highest author-

Mr, Twaedy. Hichast authoritv was a term that we used in
the Ageacy and it was ganarally racoquizad as meaning the
President, and I would like to make mysalf quits elear on this,
it: this context, theat althouqh: aq ! 8Saitd a miputs aaqo 1
naver fult that 1 was in 4 polleoy vacuun or that the Agency warn,
I have no idea o!f thae contaext in whick policv wad passed to the
Adancy on this. [ o not kouw whethar the Praaident

personally playe!l o 1Gle, whatlar he viaved a role and passed

the Meagane to the Saricnal Security advisors or tha Secretarvy
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of State or whoever: I have no idaa.

I merely felt that the concensus at the policy lagvals of

govarnmant wers that Lumumba must go and that discussion of the

Brone (Arbs 202) S44-6000

feaaibility of assassination was at laast part of this. I cannot
to any furthar than that.

Senator Huddleston. Do you racall baing told specificaltiv
that this oparation had the approval, or was, in fact, the
p&licy of the highsst authority?

Mr. Twasedy. No, sir, I do not recall that. Highast

avthority was normally used i cable traffic, so we did not hava

to say the President. I do not rucall that ths word "highast

authority” in connection with this particular oneraticon was

usad.

5
H
+
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Senator Huddlaston. 1t is not an unfuﬁiliar *arm? It was
used during your experience in the Aqancy?

Mr. Twaedy. Yes, certainly it was. I+ was sometimas
naCessary for example, that Headquarters would coms to the il

and say, you will understand, I'm not talking ahout this

BRI

operdation, but just generally vou will understand, that in a

matter of this kiud, it will requirs the apuroval of highest

[TITI (Y

authosity.  ud normally timas meant i my mind, overseas, the

W

40 Committae or its several equivalants, most of which decisions

NEX TR |

ware raferred to the Presidesnt. That ts baaically what i+

Mednt.
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ib 1 Senator Huddleston. What types of action come to yvour

z mind when the lnstructiéns coms down that a certain individual

Prona |AFaa 202)

; must be removed or possibly aliminated, or whatevar form of

M § instructions may come?

[ ; Mr. Twaedy. This 1is the only case that T personally was

6 svar involved with. What wa wera talking about was the removal,
i by any mwans, of an individual, and, a8 ! have tried ¢o make
| clear in my previous testimony, this involved the launching of

G f the ida; with the field s0 they in turn could make ths proper
|

opsrational explorations inte tha feasihillty of this,

1. | reporting in all detail hack to iteadquartars for quidancs. At

i: 4 no point was the fiaeld qivan carte hlancha §f they thought the-

L:ﬂ had founrd a way to do the job, iust to carry it out with no

WARD B SAUL

furthar referenca. So it neaver cccurrad to me or anvbordy else

1. I in the position of the Chimf of Stetion in Leopoldville to fuel
C:that he had that kind of deleqatad authority.

Senator Huddleston. Removal would include all the way un

L to assassination?

G

- Mr. Tweady. Wa are now talkinag about in thia specific

(SN

Case, yes, sir,

Seroato. Haelllesto oo Yoo ha o lack of understanding?
- s ' Ar. Twaedy. We had no lack of undarstandina that Haad-
Jquarters wanted this explored. At ne noint did Hesadquart=rs

' aver sav to the filuld, ha is to he assassinatead at all costs.

3000 e

1t said, it i=s important he be ramovad. Among the tools of
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removal is assassination, you will explore it and raport.
Senator Huddleston. Is it common within the Agancy, that
instructions of this natura be handed down in oral fashion from

the Dirsctor to the Deputy Dirsctor for Plans to tha Station

ichief?

Mr. Tweady. Not the Station Chief unless you actually ask
the Station Chiaf to come bhack.

Senator Huddleston. A cabls would have to be used?

Mr. Twaedy. Or send a massanger nparsonally out.

Normally on somathing like this, as it happenad in this
case, Mr. Bissell talked to Mr. Milles and Mr. Nisgall talked
to me and ha did not sit dow and write a memorandum to ma,

I am uiréually 4 hundred percent sura.

Senator Huddlaston. TIs it your beliaf that participants
in thuse kinds of discussions had very exnlicit undarstandings
about what sach was talking abou+t? No possibility, virtually
ne possibilify that there would be a misundarstanding as to
what tha iustructions wWeare and what the limits ware?

Mr. Twaady. Really the oniy pacgpla that were suriously
involved with this were in the fisld, the Chiaf of Station;
if you are talking about oparatinnal detail, myself and mv
duputy, with Mr. Bissall inclutad, to the extaent that he needed
to ygst into *he oneratioral detail.

051 that score, [ would sav a0 migunderstanding whasaoever .

Sanator Yuwldleston,., Mr. RBissell's communication wlth the

TOP SECRET




Prong {Aree JOT) 544-8000

WHAMD B TAUL

OGN s

e

S0 et Srrees

“‘ﬁ\:u;,?mr;)Jﬂ.“yv.'-
“YOP SECRET
24

Director of the CIA would be such that they would hava no

misundarstanding?

Mr. Twaedy. I always assumsd 80, sir. nhviously, again, '
I cannot comment spucifically.

Sanator Huddleston. Givan their expariance and their
knowledge of sach othur and the knowledge of the oparastion --

Mr. Twaady. Thay ware vary close parsonally, Mr. Bisasll
and Mr, Nullas, and Mr. Dulles had pursonal affection for him
and saormous rasp;ct for him, intellectunily and professionally.

Senator Huddleston. Fven the communication butwesn the
National Security Councill and tha Dirsctor o tha CIA who was
a mambur of the Council, it was not likely that thare would be
a gqreat deal of misunderstanding thers betwesn what you rsally
aru_talking about, although tharwe {3 no written order?

Mr. Twaedy. That would have besn my assumption, Sanator.

Sanator Huddleston. Sunator Schwalker?

Sauator Schweiker. Thank vou, Mr. Chairman.

Mr. Twe=dv, in the hugust cables that Allan NDulles sent to

Chi«f of Station, he started out with the words "In hiah

quarters herc.” What do=s that mcai to vou, "in hioh quarters
here”?

M1, Twaedvy. The pPolicy luvel. As I savy, I cannot haCessalily
gay it included a sapacific conversation with the I'rusidant, 1

coertainly, ii my view, would have involved the National Securitey

Council, the advisor to the Prasidant, Sacretarv of Stata.
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I mention the Secretary of Stats, bwcause later on in the cabla,

ME.Dulles Sayesto tha extent that the Ambassador desires to be

1 consultad, you may sesk his concurrencs. Mr. NDulles was

parfactly contaent to have tﬁis discussed with the State Dapart-
ment in the fiald, i.s., the Embasasy, if this should prove to
he necessary.

Sanatox Schwelker. Mr, Bissell testifiad bafore this
Committwe that ®4in high quartars hars” manht the Preaidant to

him, I assume that you aras not as convinced of that as Mr.

Bigsull?

Mr, Twaady. I do not think ‘it a question of conviction,

: was closer to the policy lavel than I was; ha would have a be*t=r

fual for this than I would. He naver explalned to me what th-

spaclific policy lavel decision was. Ha was the ona Exacutive
Director who would talk directly with the Dirsctor. Conceiv-

ably -- I do not say he did not, and I do not say he did. 'He

é may aven have talksd to the sanior mambers of the government;

I did not.

Senator Schweiker, Ha also testifiad that the further
part of th= paraaraph, conssquantly we Foncluda that his remcwil.
that ramoval msant assdassinatiorn.

Does that or does that not concur with vou?

Mr. Tweedy. It does not concur; it would rafar to assas-
sination but aot axclusively.

Serator Schwalker. Tt q0es on to say "We further author:- s
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axpanditures of up to $100,000 to carry out any programs in
which you do not havae the opportunity to-:comsult. Please

adviga.”
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Dows that not mean to you, hare is $100,000, do with it =s

you want, you de not have to consult if you do not have the

i opportunity?

Mr. Twaeady. Thia ia certainly the way it would read. I
read it, and I think I read it at the time, when you are talkinq‘
about that kind of money and crash programs, what you ars talkine
baaically are pollitical action type programs, not assassination
typae programs.

Senator Schwalker. Of course--

Mr. Tweedy. The beginning of that paragraph says, “Hence

waBD B Pau

wu wish to give you wider authority,” et cutera, et cesters.
=including more aqgressive action, if it can remain covert.”

Sanator Schweikar. What does the term mean, "mors
aggrussive action? How agqrassive can you gat, eVen more
aqqressiva, "including aven Morws accressive action, if it can
remain covert” meaniig Lf you can gut away with it.

Mr. Tweadv, Correct.

My own heiiaf is, bucause quita Frapkly I cannot raecall
what this had specific rafarsncs to -- my balief is that th.-
ned raference to gensral political action along the lines of
mounting sucecassful political operations against Lumumbe , whio

is the sort of thinn that would cost a lot of monay.
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Senator Schwelker. Of courss, we Xnow now that at ths tima,
or very shortly about the sama time we were sending poison dowr,
there, certainly it was not political action. In 1ight of what
wa know now, would it not mean fairly Clmarly that this was an
authorization for an assassinuation?

Mr. Tweady. No, sir, I do not belisva go, for tha

PR ] B
’

raagson that although we aentrnr;‘ﬂgiﬁliggiand his Mmatar jeat¥
v ’

down to the Confqo, the Chief of Station was always axplering.
as m;ny of thasws cables indicats, othar means of Aatting rid of
Lumumba besides assassination. 1t was always, cartainly in mv
mind, and I think in Mr. Bissell's mind, a2 clear rsalizatioc:s --
ard cartainly +ha Chief o0f Statian’s mind -- =hat whar averwv-
thina had bean uxaminmd, a succassful way of Adoing assaﬁsinatiuh
was uot necwessarily to bu axpactwd. Maybe it would, hut ie
was not nuecessarily to be expuactad.

Thus, it was ircumbant upon the Chiaf of Station to keapn

-

his eYe on the whole spectrum of nossibilitias of aatting rid
of Lumumba, poiitically or any other wav.

Swnator Schwelker, We know %wo thinas now i linht of
this. One 13 he askad an 2qent to kill Lumumba, one aysnt
daclined. He asked arother anent to no dow, and do +hat, and
he asssnted. 5ince he apscifically mantionasd the YWC Saparaete
ddents, one in which the adent tsstifiaed, sitting where vou are,

thet he daclined te %¥ill him, tha other savina that he woul!!

tuke the noinon, it seems *o0 me verv likelv that this lapguaus
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has to refar to that kind of authority, or I cannot sees how

Mr, Bissell would have raaspacted -- vou say vou respact Mr.
Bissell and ha opsrates within the CIA syatem. Is it not
inconceivable to you that he could be doing this without this
kind of authority?

Mr. Twaady. No, it is not.

Senator Schweikar. Ha would ba doinu it without authority?

Mr. Tweady. No, it is not within my balisaf of Mr. Rissall
that ha would be doing it without authority.

Sunator Schweliker. All right.

Ona other pelnt. 1t says,consult the Ambassador if he

desires or you maY sask his conrurrencs if he desires it, and ::n

ery particular cass hs does not wish to he ronsultad, vou can
act on your own anthority whare time Jdoes not permit refarral
here.

1 cannot imaqgine a more blank chack wording, saying, “irse
consult the Ambassador if he wants to be corsultad., 1t also
says in that particular case where ha doss not wish to be
consultaed, vou havs vour own authority without COnfarrinﬂ.th3
hareae. I thint that this is a* varidncsz with +he point vou wers
spzculating on earlier, that we had to have the fijal qo

Aucision., whaen ihn fact it seemg to me that that ling saye,

hore is authority if timae does rot permit refarral hers.

Mr. MwWeedy. I cair only dssure  vou, Sarator, that this

was always my uudarstandicg, not even understandinag, it was auir-
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routina., that in any kind of an oparation as sansitive as was
involved in tha Unitad Statas that there would be no blankat
delegation of authority to ths fiald. Although I quita undar-
Btand your noint hare, I can only assurs you that that is the
way I felt about it then, fesl asbout it now, and bellave this
opinion was shared hy ths Chiaf of Station.

SeuatorlSChwsiker. That you can act on your own authority
does not mean that to you?

Mr. Tweady. Not to pulling a trigqaer or administering
polson or what have you.-

In other words, we do not want to hear anything about it.
If you find & chance to do it, do it and rerort later, no.

Senator %chWaikur. Mr. Twawdy, have vou evaer haard of the
words Health Alteration Nperation?

Mr. Tweedy., What was that?

Sanator Schweiker. Have you avar hsard tha words Haalth
Alteration Opsration?

Mr. Twesedy. Never.

S3ecndator Schweiker. Have you ever heavd of a4 lHaalth Alter-

aticn Committez chaired by a "r. Marman !lorton?

r, 'T\u’e;.":'.d‘-’. No .

Senator Sechwiker. Are vou familar that an effort ever
was madae to sonrl a biologlcal adent to incapacitate Irani
Colonal Fahil *aldawi?

Mr., Twgady. No.
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Senator Schweiker. Do vou know Mr. Herman Hortom, or did

you know him?
Mr. Twaady. Indeed, very wall.

Senator Schwelker. Did you know a Mr,

Acting Chief of the Near Eastarn, South Asjan Division?

Mr. Twaady. Yes, I 414, sir.

Senator Schweiker. The Committee has a record of a mamo
there sent from Mr.|Hopgifjiracommanding a Fealth Altaeration
Oparation Against ths Colonel.

Mr. Twaady. I havae nevar heard of tha phrase MHaalth
Alteration.

Senator Schweiker. None of this is familiar to you.

Mr. Tweedy. It is thas first tima I have avar heard of it.

Saenator Schwalker. That i3 all I hava.

Mr, Dawson. You dascribad this oparation anainst Lumumha
at various times in your taestimony'as expleoratery. To ths
best of your knowledge, or your knowledae now having bean
rufrushed, having sean a varistv of doegmants. was anyhodv aver
asked by the CIA to assassipa*a Lumumba?

Mr. Tweady. No third narty, no adgent.

B v e

For i::stanca,ﬂtéfi@who anpears in this traffic,
he was nevar 8sked to assassinate Lumumba, When you say that
I characterizaed it as exploratory, may I just axpatiate on tha+
for a moment?

Whensver, under our aystem and in our profassion, you ao ot
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to the field asking that momathing be accomplished which clearly

{8 not the socrt of thing that you just do off tha top of your
head, llke having lunch with Mr. Smith tomorrow, but achlevinag
the difficult result, thas task of ths fisld is to exvlore ths
faasibility of such a raguest by Headquarters.

This might ba done q;ita quickly. It might take an

infinite amount of tims. Headnquartars would expact tha fiald

to report regularly on ita prograss, giving lleadquartars a chance

to commant, as wa havae dons in this traffic. This particuler

modus opsrandi was no different in this case than the cases of
infinitely luzas sensitivity or importance. That aspect of it
': was quite routine. Thaere was no way in tha world that tha Chie!

| of Station was goino to coms back, sir, I undsrstand what you

4
3
4
[
L]
[+
£
]
$

! want, ! will have it down in twenty-four hours. Ha had no
inkling that this was going to occur, It took him obhvicusly,
* totally by surprise. He had to sit down and examine the
feasibility of it. In the end, he could not coms un with arn
&1.8%Weal .
I think the exnloratory nature is in ths innate nature o
our business on somethina of trat kiad.
Mr. Dawsaorn. Thank vou.
r. Kirbow. #Mr. Twaedy, assumine that the Whiaf af
Stat fon. Out there hed the imprassion at the tims that tha
MeBSunyel, O any other Tedson, that this was authorized by the

President ¢f the Unitw=d States, this whole opaeration, knewina
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what you know about the business, would he have conducted

himself any differently than what you now ses as this case?
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Mr. Tweedy. Not the slightest. He would consider himaalf
disciplined organization, a sarvant of his chain cf command
member of the organization and not recaiving asome direct
from the President which, in effect, would hn;o mada him

to go out and 4o anything he pleaswsd,

Mr. Kirbow. Ia it not the paramocunt situation, the non-

attribution typs situation, was ths only thina that hes coulq

undertaks, that it could not be attributad to tha Unlted States?

Mr. Tweady. That was lnharant in all of thae corraspondance
o1 the subject, our in*ercourse in the field on this. thin:

this Makes it amply clear in something like thir, on attribu-
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tiorn obviously would be vury important. The other was just
plain feasible access.

My, Xirhow. Thark you.

Mr. Smothkers. As I listen to the testimony hare, ws mav
not ba terribly clear on what would hava happaned had our Fh{h'
of Station coms up with what hz considured o ha a feasible
ple..

low would he havs communica®=d a fuasinhle nlan barck to
you?

wp . Twaedv. Throuat *his chaniel.

“iy . Smothers. What wonld have happanad (¥ vou hait rar-:~

for exemple, the messare from him that wa now have a faagsihla
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plan for the removel or the killing?

Mr. Twesedy. I would immadiately have shared it with Mr.

Bissell. After that, I can only spaculate what would happen

and I know Mr. Bissall would have talked to Mr. Dulles. Whare
it would have gone from there, ! just cannot do anything more
than spaculate. I do not think that would be vary helpful.

My duty was .quite clewar. 1 was charged up the chain
of command. I would probably comment on it onarationﬁllv to
Mr. Bisssll. I would say, professionally this ssams scund or
professionally 1T do not agres with {+.

Mr. Smothurs. It is vour assumptio:n that {t would have
Tone upP even beavond Mr. Dulles, your assumption from vour vearn

of work with the Agancy?
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Mr. Tweady, T think that would be falr to say, bu¢t that
would depand 80 much on the undarstanding butween Mr., bulles
and the policy levels of gqovernment to which I was not privy,

1 really cannot comment substantively on that.

Mr. Smothers. I have some problem in looking back &%t th=
tustimony, vour p;:ViUUB testimony -- which I realize you have
not had & chdnce to raview. The aist of what vou say on nane
34 of the transcript is tra+ this opszrarvion against Lumumba
was Cartelinly somethinag, thet was 40 sxtraordinary that vou woul!
have qoue to bed dnd ot un thinkina about Lumumh; -- T use
vour words hare -=- vet #t that time your racolluction was

cartainly not as clear as {t was from a raview of the documents.
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In your experience, are we ~;ealking about this activity

% peing an axtraordinary situation?

b

i Mr. Tweady. Tha only one to which I was ever exposad of

" its kind.

Mr. Smothers. In terms -- the only one of jta kind, you

" maan the only one involving an assaasination?

Mr. Tweedy. Let us be quite clear; exactly. 1 was novar-
personally involved in any conversations about a specific
agsassination at any other tima in my caresr in the Agency, nor
was 1 awars of any other, so this was the only ona that I
pursonally had any axparience with.

“Mr. Smothnrs. After looking at the documentad evidance,
your memory is aow much better concerning your own involvemant
in the cable traffic.

Mr. Tweedy. In the gpacificivies of it, Mr  Smothers,
yss. In tarms of the gensral role I played as Chiaf of the
Africa Division, thars was naver any doubt about that, but
the specificities of this. really -- I had forgotten, as I
told Mr., Baron the other dav, for sxamplia, that thare was a4
pericd when Lumumba was actually in the hands of the U.N.
had just foraottan.

I had not ramembared that Mr. 0'Donnell had bean asked by
ro, N{Ssull ro assist the Chiasf of Station in this eparation
uptil [ was remindaed of it. I'm afraid trat's my_Frai]ty.

fut that is -- ny conscienca, howavar, is quite claar, but
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my memory i2 mot quite as clsar.

Mr. Smothers. I de not want to balabor the documeants

Fhone (Ares 707) 544-8080

have gone over today. As you hava raviaswad them and as you

racall this timeframas, and glving us some assistance in inta;—

prating what the documents sav, 1s thers any other matter that
bears on the quastion of the discussions surroundlnd ths

Lumumba case that we have not gone into that have come to mind

a8 you think about the circumstancas of this cass that you think

will be helpful to this Committes in undarstanding, 1f you will,

' both the quastion of the flow of authority and indead ths SCOUe
' of what was intendad?
Mr. Tweedy. From the time that this was first broached tn

me by Mr. Blssell, I do not baliamva I discussad this matter

)
2
a
&
a
[
€
“
B

with anybody alse but Mr. Bissell; cartainly ar. Gottliabiwhan
- .
4 he went out on this trip; certainly now that I've hasan reminde-
" of his tasking by Mr. éissall, Mr. D'bonnell: obviocusly, the
Chiaef of Station: and my Daputv.
I never discussed it aver with Mr. Halms. 1 suppose I
did discuss it with Mr. NDullass. I khink it was much morm tha*
1 knew parfectly well that Mr. Nulles was familiar with it
rather than T actually had any COHUBKSdtiPn with Mr. Dullas on
it. 1 think thosae werw all cdnﬂucted hy Mr. Nigsell and passed!
down to me, 1 Ao not think T prohahly had any,
——

—
C Mr. Smothers. Let me understand the referenca to Mr. |

vl fa'DuﬁKgflz Ars you saving you probably discussad it with hin?
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Mr. Tweedy. No, I think probably I did not directly. 1I
was porfaectly aware of his knowledga of it, but at thias poing
I cannot recall having discussed it with him,

To put it differently, thare was no reason for me to,
because I would have had nothing to say to him that I was not
saylng to Mr. Bismsell, who In turn would have passed it to
Mr. Dulles, as he saw fit. And in any event, that #fnlaess
invited by Mr. Dulles, I would not ha;e jumped tha chain of
command .

Mr. Smothara. I have nothing further,

Sapator Nuadleston. Mr. Schwarz?

Mr. Schwarz. This 1s the only killing incident you know

Mr. Twaedy. The only killing incident I know of. Tt is
the only quuestion of assassinaticon which (a) I knew of, or (h)
1 have svVar playved any role in.

Mr, Schwarz. You refuar to the snaclal channal of cable,

1

the TORROP.

Did you ever use the YOYROP in any other oparation?

Mr. Twaeady. ‘gh?hdr was a one-time thina for this overa-

tion. We could have attamptaed to assuassinate 500,700 peopic
and there would always hove buwen an additional channel set

up .. .

Mr. Baron. We ware told by tHe YOPROP channel, by the

review staff of ths CINA that the channal was sat un for aeves
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only -use'for the Chlef of -the Africa Division, primirily for
personnel mattars; that it'was {ust taken advantage of for

this overation because it already axistad.

Mr. Tweedy. I will not gainsay them, but I think

ﬂ wrong. I think this was sat up purposefully for this.

cryptonym was only usad for this particular opsration.

not think it had anything to do --

Mr. Kirbow. You were Chief of the Africa Dbhivialon?

Mr. Tweedy. 1 do not think 1t had anythina to do whatsoever
with other sansitive mattars in the Diviaion, not at all.

Mr . Schwarz. DBoth in the Sense that this is thas only
asgsassiuation matter that you wares ever connactwed with and the
apecial treatment of tha cablas, it was a matter of signifanc
importancs at the time, was it not?

Mr. Tweady. Yes, it was a matter of sionificant importanca.
as 1 made clear to Mr. Baron this moraning and Mr. Dawson. The
setting up of special channe}s and special indicators for
Sensitive operations was and is a4 rompletely common oCCurrencs
in thz Agency. It has nothino to do specifically with assessi-
uation: a4 vely COmMmMOon OCCUrrance.

Mr. Schwarz. Do you kuow any other incident in which
poisons wors used in your exparisnce?

Mr. Tweedv. No.

Mr. GScwharz. Wharn (Ji0 vou first recall -- Mr. Tweady, vou

have appsar=d before us this summer formally and in thias occcaain
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formally this morning. You ware axamined under cath on

Septamber %9th and you appearad bafore us informally on one or

two occasions.

Mr. Tweady. No, just once, whenevar that was; this must

have bewn back in June or July.
Mr. Schwarz. When did you first¢ racall that poisonas ware
used to attempt or prapare to assassinate Patrice Lumumba? ,
Mr. Twaady. By having my memory jogqged, I gquass. I
remamber the flrst time 1t was mantlioned whan somabody said,
would it have been possible that polson had heen sent to the
Station? I saild, ves, indeed, it would have hasan possible.
pid I know that tha Chiaf of Station had sent poison thers, that
he had kspt it in his refrigerator? [ said no, T did no* recal)
it, but that I would not aainsay it, tha+t {f somacne testifi-d
that it was thara -- this has all come back as a raesult of mv
mamory being joggad.

I was not -- cartainly the poison was considared; that 1T

remaembar quite clearly.

Mr. Schwarz. From the beglinnina?

Mr . T;eedy. Yas. That was ohvicusly one of the ways tha!
it might have hsen carrizd out.

Mr. Schwarz. [ would liks< to axplora for a momant, of &zl!l
tha mathods that you used to jog your Mmamory, wa ghowad voun
documents. Nid you sase any documants at tha Adqencvy?

Mr. Tweady. Mo, [ have saesn none, nor hava T talked 40
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anybody. bacause there is nobody to talk to who, you
participated in this experisnce with me.

Mr. Schwarz. You did not talk to Mr. Bissell?

Mr. Tweady. I have not talked to Mr. Bissell.

Mr. Schwarz. Mr, Flasldas?

Mr. Twaedy. I have not sasen Mr. Filelda: I have not talked
to him by phona or any other way, nor hava I seen any files.

Mr. Schwarz. The totality of your effort to rafresh your-
a;lf has been afforts in the course of working with pecpla on
the staff of thias Committea, is that right?

HMr. Tweedy. Corrsct.

Myr. Schwarz. You have not talked to any currant, or have

not talked to any currant or former Agancy employsa?

Mr. Tweady. No, sir, not on the subjact of this fiasld.

i The only thing I have discussed with them, as I told you, 1

was working on a job with the Agancy this summer. I quess I
told Mr. Elder I was going to be going up to testify primarilv

to find out whethar [ could gat a car or something. No point

in discussing it with him, because he would not have told me

anything ahbout it.

Mr. Schwarz. Whsn you wars told to take stsaps to inove

" towards the assassination of Patrice Lumumba, did you considzv

declining to do that? If uot, why not?
Mr, Twasdy. I will try to he as honest with vou as [ ca:.

] certaiunly did not attempt to decline it, and 1T falt, in view
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of the position of the governmeant on the thing, that at least
the exploration of this, or possibility of removing Lumumba
from powsr in tha Congo was an objactiva worth pursuing.

Mr, Schwarz. Including killing him?

Mr. Tweady. Yes. I suspect I was ready to consider this.

Mr. Schwarz. That was an cblective worth pursuing, right?

Mr. Twaedy. Getting rid of him was an objective worth
pursuing, and if the govarnment and my betters wished to pursuse
it, professionally, I was parfectly willing to play my rols in
it, ves.

Mr. Scwharz. Looking back now from tha parspactive of

1975, do vou think the United Statass shoulr] continues t0 anter-

* tain assassinations of foreign political leaders?

Mr. Twagadvy. I have nsvaer thought tha+ assassination 1.

% most casaes wag anything more than a mugs game, for the simpla
i reascn that I do not think in most casea, becausa T think an

» axcellant cass could have bean made that the early elimination

of Hitler would have saved us all a hall of a lot of trouhlse.
But that was an almost uniaue case. Moat puwonla do not control
situations totally within themsalvas. 1 think Hitler A4, and
I know somavhinag abous that,

In other words, I don't think anybody alsa would have

continuved if Hitlar had sither had a heart attack or disauvrae: -

.1 think the thina weuld have faldad.

In most casues, 1 think wa kXid ourselvas that gatting rid
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1 of -~ Henry II said, "this turbulent priest ia in effect, take

2 cara of the iasuas. :

Mo (Ares 20T 544-8000

S Having to do it all ovar again, it would be my strong
4 recommendation that we not get into it. I (was never in any
5 doubt whataocevaer about it ¢n a professional basims, because thare

6 always was a possibility that tha Soviets might try this kind

7 of thing on what I would call & professional hasis.
8 Mr. Schwarz. What do. you mean, professional basis?

9 b Mr. Twesady. Get at our sourcea, or concaivably aven

10 !gcttinq to staff officers, this type of thing. 7T was never in
17 " any doubt whatsocaver that to sngage in anything llke this, {f

1 the Soviuts should show inclination to do so would be totallv

17 nen-productiva.

WARD A PR

1a Mr. Schwarz. You mean having a war back and forth batwsen
14 i the two intalligence services?

16 Mr. Twaeady. The only reason I mention it, servicas have
13-; done this. The Soviets certainly have done i* with some of

1#+ their own oparational adants, and other servicas havs doae it.

% J% We had a coupls of conversations in the Agancy, I remembar auite
E informal, if the Soviets uvar startad 2 gama like this whathar

g i it would ba worth retaliating, T think we all aqrawd that +the

: i answar would be no. Two can olay at+ this camm, and thare

would ba noe and to it. In fact, of courss, it naver has

Wit Nlreer L F

ﬁdppﬁned, to my knowladaas,

P

*AO

end tape lh.:
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Mr., Schwarz. What was so spacial absut Lumumba that

€ || Justified killing him? !

Phong {Araa 10T) S44-G000

Mr. Twaedy. There was nothing spacial about Lumumba as ;

& Person. i

;
5 J Mr. Schwarz, In that sanse, you would distinguish him
Y
6 ﬁ from Hitler, whom you did say waa special as & parson?
7 H Mr. Tweedy. MNo, let ms try to answer vour question, which
B E has to be answarasd more fully than just discusaing Lumumba.
9 g The concern with Lumumba was not really the concern with
i
1ff‘ Lumumba a8 a parson. Tt was concerned at this very preqgnant
‘I point in the new African development of the effact on tha
PR balance of thas Contineant of a Adisinteqration of the Congo, and

-

wanpD a rauUL

!X 1t was the gensral feweling that Lumumba had it within his

power to bring about this dissolution, and this was the faar

N that it would marely be the start -- the Congo, after all, was

. the largest geographical expression. Containsd in 1t ware

snormously important mineral resources. Africa as a whole,

the Congo itself, 18 adiacant to NMigaria, which at that point'

.+ was consldared t0 be one of tha main hopas of tha future

D¢ rotnn

stability of Africa, and if the Conno had fallan, then the

chenceg wern Nigeria would be seized with the same infection.

. W R gloe,

This was why Washinmton, after the point the Westarn

worlrd was so concarned ahbout Lumumba, not becausu there was

EREILREITIRAEE C LI |

“+  something unique about Lumumba, hut it was tha Conqo.

i Mr. Gchwarz., Did you wver consider in your Aimcussion of
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this subdect what affact i¢ would have on the United Statas'

position in Africa if it were ¢o be known. the policy makers

in Africa sat around thinking about killing Patrice Lumumba? X
Mr. Tweedy., Policy makars in Amarica?
Mr. Schwarz. Yas.
Mr. Twaedy. Indeed wa dld, which was ona of the rassons,
one of the sins qua nons of ¢this oparation was that the Amarican.

hand would be totally hildden, which was, amongst others, a

critaria that we waras never abls to achieavas.

Mr. Schwarz. In fact, 1t is probably somathing that is
not possible to achiave, is it not?

Mr., Twaady., It is nevar possible to achieve anything with
100 psercent assurance, no. Cartalnly you can achiave profassione!
results with a high deagree of assurance, but you can neaver qo
furthar than that.

Mr., Schwarz. I have nothing further.

Sanator Huddlesten. I have nothing further, and & vote
is on.

Am I to understand that Sandator Church is coming back or
uct?

Mr. Scéhwarz. I did not have that imprassion,

Ssnator Huddleston. We will r=cess at this tima.

{Wharsupoun, at 5:10 o'clock p.m. the hearing concluded,)
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